

КОЛОНКА ГЛАВНОГО РЕДАКТОРА

Весь 2019 год в СПбПУ Петра Великого проходит под знаком юбилея – нашему Политеху исполнилось 120 лет. С момента его открытия и на протяжении всего существования гуманитарному образованию и, в частности, изучению иностранных языков, всегда уделялось значительное внимание. Двадцать лет из них по праву принадлежат журналу «ВОПРОСЫ МЕТОДИКИ ПРЕПОДАВАНИЯ В ВУЗЕ». Готовясь к своему юбилею журнал провел ряд мероприятий: обновил состав редколлегии, добавил ещё одно научное направление, открыл новую рубрику.

После проведенной плановой ротации Редколлегии на следующие три года в её состав вошли представители 6 стран: Болгарии, Вьетнама, Германии, Испании, России, Швеции. Из 11 российских университетов и зарубежных, таких как: Рурский Университет (Бохум, Германия); Софийский университет «Св. Климент Охридски» (Болгария); Стокгольмский университет (Швеция); Университет Кадиса (Испания) и Ханойский филиал Института русского языка им. А.С. Пушкина (Вьетнам). Российские города представили Ижевск, Москва, Пермь, Петрозаводск, Тамбов, Томск и Санкт-Петербург.

С 2019 года наш журнал начал принимать статьи не только педагогической, но и филологической направленности: 13.00.00 – Педагогические науки (13.00.01/13.00.02/13.00.08) и 10.00.00 – Филологические науки (10.02.21 Прикладная и математическая лингвистика/10.02.22 Языки народов зарубежных стран Европы, Азии, Африки). Такое решение было обусловлено растущим интересом к изучению не только русского как иностранного (РКИ), и традиционно преподававшихся европейских иностранных языков, но и экзотических языков стран Ближнего и Дальнего Востока, стран Африканского континента, с которыми СПбПУ Петра Великого связывают долгосрочные партнерские отношения.

Наш журнал традиционно придерживается принципов академической демократичности, где равные возможности опубликовать свои статьи имеют и опытные, и начинающие исследователи. В открывшейся новой рубрике НАУЧНЫЙ ДЕБЮТ впервые напечатаны статьи магистрантов направления «Лингвистика». На самостоятельную научно-публикационную дорогу своих воспитанников выпустили научные руководители: канд. пед. наук (13.00.08) Д.О. Барина; канд. филол. наук (10.02.01) Т.Г. Евтушенко; канд. филол. наук (10.02.04) Е.С. Клочкова; д-р пед. наук (13.00.02), профессор А.В. Рубцова; канд. пед. наук (13.00.02) М.М. Степанова и канд. филол. наук (10.02.21) А.А. Федюковский. Принципиальным отличием оформления статей этой рубрики является то, что научный руководитель не является официальным соавтором. Сведения о научном руководителе указываются в авторских данных.

Завершает содержание выпуска статья М.С. Коган, А.В. Гавриловой и Л.А. Девель, посвященная юбилею профессора Н.В. Поповой, многолетнего бессменного Ответственного редактора журнала, чья научная тема *междисциплинарные связи* нашла отражение не только в теме диссертации, но и прошла через всю её личную и профессиональную жизнь.

Надежда И. Алмазова
член-корреспондент РАО
Главный редактор журнала
директор Гуманитарного института СПбПУ

CHIEF EDITOR'S INTRODUCTION

The whole 2019 year in Peter the Great St. Petersburg Polytechnic University is passing under the sign of the Jubilee – our Polytechnic has turned 120 years old. Since its foundation and throughout its existence, humanitarian education and, in particular, the study of foreign languages has always received considerable attention. Twenty years of them rightfully belong to the journal «TEACHING METHODOLOGY IN HIGHER EDUCATION». Preparing for the 20-th anniversary, the magazine held a number of events: updated the editorial board, added one more scientific direction, opened a new section.

After the scheduled rotation of the Editorial Board for the next three years, it included the representatives of 6 countries: Bulgaria, Vietnam, Germany, Spain, Russia and Sweden. From 11 Russian and foreign universities, such as: Ruhr University (*Bochum, Germany*); St. Kliment Ohridski University (*Sofia, Bulgaria*); Stockholm University (*Sweden*); University of Cadiz (*Spain*) and the Hanoi branch of the Pushkin Institute of Russian Language (*Vietnam*). Russian cities are represented by Izhevsk, Moscow, Perm, Petrozavodsk, Tambov, Tomsk and St. Petersburg.

Since 2019, our journal has begun to accept not only pedagogical but also philological articles of the following directions: 13.00.00 – Pedagogical sciences (13.00.01 / 13.00.02 / 13.00.08) and 10.00.00 – Philological sciences (10.02.21 Applied and Mathematical Linguistics; 10.02.22. Languages of the peoples of foreign countries of Europe, Asia, and Africa). This decision was due to the growing interest not only in the study of Russian as a foreign language (RFL), and the traditionally taught European foreign languages, but also in the exotic languages of the countries of the Middle and Far East, the countries of the African continent, with which our university has got long-term partnerships.

Our journal traditionally adheres to the principles of academic democracy, as both experienced and inexperienced researchers have equal opportunities to publish their articles. In the newly opened SCIENTIFIC DEBUT section the articles of our undergraduates majoring in linguistics were published for the first time. The following professors have become their supervisors: Ph.D. in Pedagogy (13.00.08) *D.O. Barinova*; Ph.D. in Philology (10.02.01) *T.G. Yevtushenko*; Ph.D. in Philology (10.02.04) *E.S. Klochkova*; Dr. of Pedagogy (13.00.02), Professor *A.V. Rubtsova*; Ph.D. in Pedagogy (13.00.02) *M.M. Stepanova* and Ph.D. in Philology (10.02.21) *A.A. Fedyukovsky*. The principal difference in the presentation of the articles in this category is that the supervisor is not an official co-author, but a consultant and the information on the supervisor is specified in the author's data.

The issue is completed with the article by M.S. Kogan, A.V. Gavrilova and L.A. Devel, dedicated to the anniversary of Professor N.V. Popova, a long-standing permanent Editor-in-chief of the journal, whose scientific interest in interdisciplinary links is reflected not only in the topic of the thesis, but has also gone through her entire personal and professional life.

Nadezhda I. Almazova

*Corresponding member of the Russian Academy of Education
Editor in Chief Director of the Institute of Humanities at SPbPU*